

April 26, 1961

Excerpt from Minutes № 325 of the April 26, 1961, Meeting of the CPSU CC Presidium, 'On the Further Commemoration and Popularization of the First Flight of a Soviet Man in Space'

Citation:

"Excerpt from Minutes № 325 of the April 26, 1961, Meeting of the CPSU CC Presidium, 'On the Further Commemoration and Popularization of the First Flight of a Soviet Man in Space'", April 26, 1961, Wilson Center Digital Archive, Selected, edited, and annotated by Asif Siddiqi. Translated by Gary Goldberg and Angela Greenfield.
<https://wilson-center.drivingcreative.com/document/260546>

Summary:

Presidium (or Politburo) decree on publicity for the flight of Yuriy Gagarin.

Credits:

This document was made possible with support from Carnegie Corporation of New York (CCNY)

Original Language:

Russian

Contents:

Original Scan
Translation - English

№ 149

**Постановление Президиума ЦК КПСС о мерах по дальнейшему
ознаменованию и популяризации первого полета советского
человека в космос***

26 апреля 1961 г.
СОВ.СЕКРЕТНО

№ П325/LVI

Выписка из протокола № 325 заседания Президиума ЦК КПСС
от 26 апреля 1961 года

О мерах по дальнейшему ознаменованию и популяризации первого полета
советского человека в космос.

Первый в мире космический полет советского человека на корабле-спутнике «Восток» является осуществлением вековой мечты человечества, знаменательным историческим событием. Подвиг первого летчика-космонавта СССР, Героя Советского Союза коммуниста Ю. А. Гагарина — это великая победа советского народа, советской науки и техники, наших замечательных ученых, инженеров, техников и рабочих. В этом подвиге нашли свое выражение могучая сила социализма, его решающие преимущества перед отживающим свой век капитализмом, огромные успехи советского народа в строительстве коммунистического общества, могучее единение Коммунистической партии и народа.

В целях дальнейшей популяризации первого в мире полета советского человека в космос и достижений Советского Союза в освоении космического пространства ЦК КПСС постановляет:

1. Предложить ЦК компартий союзных республик, крайкомам, обкомам, горкомам и райкомам партии организовать широкую пропагандистскую и массово-разъяснительную работу, посвященную всемирно-историческому значению первого в мире полета советского человека в космос, а также выдающимся достижениям нашей Родины в исследовании космоса.

Всю агитационно-пропагандистскую работу внутри страны проводить под знаком воспитания трудящихся, особенно молодежи, в духе советского пат-

* На первом листе имеется рукописная резолюция Н. А. Мухитдинова: «Разосла гл. членам Президиума ЦК КПСС и кандидатам в члены Президиума ЦК КПСС. 22.IV». На последнем листе есть рукописная помета «п. 6. См. П343/Х от 31.VIII-61 г.». Проект постановления подготовлен в соответствии с п. 15 постановления ЦК КПСС и Совета Министров от 12 апреля 1961 г. № 320-138 и представлен 20 апреля 1961 года И. Д. Сербиным, В. И. Снастиным, В. Н. Титовым, Д. А. Поликарповым, В. А. Кириллыным, Н. И. Савинкиным и П. И. Ивашутиным. Документ разослан в ЦК Компартий союзных республик, крайкомам и обкомам партии; а также тт. М. А. Сулову, А. Н. Косыгину, Н. А. Мухитдинову, Е. А. Фурцевой, Д. Ф. Устинову, Р. Я. Малиновскому, Ф. И. Голикову, А. Н. Шелепину, А. А. Громыко, Н. Д. Яковлеву, Я. Ф. Ильичеву, А. Н. Пономареву, Ю. В. Андропову, В. И. Степакнову, Н. С. Патоличеву, Н. Д. Псурцеву, Г. К. Жукову, С. И. Ветошкину, М. В. Келдышу, К. А. Вершинину, И. Д. Сербину, В. А. Миронову, Д. А. Поликарпову, В. И. Снастину, И. А. Гришманову; редакциям центральных газет и журналов; С. В. Кафтанову, А. Н. Несмеянову, М. А. Сиволобову, А. И. Семенову, В. А. Кучеренко, Г. С. Степанову — все; Б. Н. Богданову — п. 4; Союзу художников и Академии художеств — п. 6. *т П К. Романову (Главлит), В. А. Кириллину, В. П. Абызову — п. 6, К. П. Рыбакову.*

риотизма и мобилизации рабочих, колхозников, интеллигенции на досрочное выполнение плана третьего года семилетки.

В пропаганде на зарубежные страны особо отмечать великое историческое значение первого космического полета советского человека для прогресса человечества и мира во всем мире, подчеркивать, что этот беспрецедентный подвиг порожден успехами социализма в СССР, что он отражает величайшие завоевания советского строя во всех областях экономики и культуры, науки и техники, народного образования и коммунистического воспитания советских людей.

2. Обязать редакции центральных и местных газет и журналов, Государственный комитет по радиовещанию и телевидению при Совете Министров СССР, органы радиовещания и телевидения союзных республик шире популяризировать в массах исторический полет советского человека в космос.

Возложить издание научных трудов, популярных книг и брошюр, плакатов, альбомов, открыток, посвященных достижениям СССР в исследовании космоса и первому космическому полету советского человека на корабле-спутнике «Восток», на издательства Академии наук СССР, Госполитиздат, Изогиз, издательства «Правда», «Известия», Воениздат и «Знание». Предложить руководителям издательств привлекать для подготовки книг и брошюр об освоении космоса наиболее квалифицированных и компетентных авторов.

Поручить Академии наук СССР выпустить специальное памятное издание, посвященное первому в мире космическому полету человека на корабле-спутнике «Восток».

Поручить Союзу журналистов СССР подготовить и издать книгу, посвященную первому космическому полету советского человека вокруг Земли на корабле-спутнике «Восток».

3. Поручить Президиуму правления Всесоюзного общества по распространению политических и научных знаний организовать повсеместно чтение лекций о выдающихся достижениях советской науки и техники в исследовании космоса, о полете советского космического корабля «Восток», о значении космических полетов для изучения Вселенной.

4. Предложить дирекции Всесоюзной выставки достижений народного хозяйства, по согласованию с Министерством обороны СССР и Академией наук СССР, организовать специальный павильон, посвященный освоению космоса.

5. Обязать Министерство внешней торговли СССР, Министерство связи СССР, Государственный комитет Совета Министров СССР по культурным связям с зарубежными странами организовать выпуск и распространение по торговым и иным каналам в зарубежных странах фотопортретов, фотоальбомов и буклетов, почтовых марок, грампластинок, сувениров, нагрудных значков, посвященных первому космическому полету.

Подготовить специальные стенды об освоении Советским Союзом космического пространства для демонстрации на международных выставках.

Поручить т.т. Ветошкину, Келдышу, Вершинину, Сербину, Поликарпову и Снастину рассматривать и утверждать все предназначенные для заграницы материалы, связанные с полетом советского человека в космос и освоением космического пространства,

6. В ознаменование первого в мире триумфального полета советского человека в космос установить монумент в г. Москве и обелиск на месте приземления летчика-космонавта СССР, Героя Советского Союза Ю. А. Гагарина.

Поручить Министерству культуры СССР, Государственному комитету Совета Министров СССР по делам строительства, правлению Союза художников, Академии архитектуры и строительства и Академии художеств в месячный срок внести предложения о проектировании и сооружении монумента и обелиска в честь выдающегося подвига советской науки и техники в освоении космического пространства и героического полета советского человека в космос.

7. Поручить президиуму Академии наук СССР:

а) провести в Москве собрание Академии наук СССР с участием научной общественности столицы, посвященное полету человека в космическое пространство;

б) подготовить ряд научных докладов советских ученых об осуществлении первого в мире космического полета советского человека и о ведущей роли Советского Союза в освоении космического пространства для выступлений в заграничных научных учреждениях, обществах и конференциях.

8. Предложить советскому представителю в президиуме Международной астронавтической федерации — президенту Федерации академику Седову Л. И. внести предложение о проведении специального заседания Федерации, посвященного осуществлению Советским Союзом первого полета человека в космос.

9. В связи с поступающими из-за рубежа предложениями о поездке тов. Гагарина Ю. А. за границу поручить Министерству обороны СССР, Комитету государственной безопасности при Совете Министров СССР и Министерству иностранных дел СССР рассмотреть этот вопрос и внести в ЦК КПСС соответствующие предложения.

СЕКРЕТАРЬ ЦК

АП РФ. Ф. 3. Оп. 47. Д. 286. Л. 76–80. Машинопись. Подлинник.

April 26, 1961

TOP SECRET

Nº P325/LVI

Excerpt from Minutes Nº 325 of the April 26, 1961 meeting of the CPSU CC Presidium

On the Further Commemoration and Popularization of the First Flight of a Soviet Man in Space.

The world's first space flight of a Soviet man on the Vostok satellite-ship spacecraft is the achievement of an age-old dream of humanity, a remarkable historic event. The feat of the first Soviet pilot cosmonaut, Hero of the Soviet Union Party member Yu. A. Gagarin, is a great victory of the Soviet people, Soviet science and technology, and our remarkable scientists, engineers, technicians, and workers. The mighty power of socialism, its decisive superiority over capitalism, which has had its day, the enormous successes of the Soviet people in building a Communist society, and the powerful unity of the Communist Party and the peoples have found their reflection in this feat.

In order to further popularize the world's first space flight of a Soviet man in space and the achievements of the Soviet Union in mastering space the CPSU CC [Central Committee] decrees to:

1. Suggest that the [Central Committees] of the Communist Parties of the union republics, and kray, oblast', city and rayon Party committees organize wide-scale propaganda and mass explanatory work devoted to the historic worldwide importance of the world's first space flight of a Soviet man into space and also the outstanding achievements of our Motherland in space research.

All the agitation and propaganda work inside the country is to be done under the banner of molding workers, especially young people, in the spirit of Soviet patriotism and the mobilization of workers, collective farmers, and intellectuals to fulfill the third year of the seven-year plan ahead of time.

In propaganda to foreign countries make especial note of the great historical significance of the world's first space flight of a Soviet man for progressive humanity and peace in the entire world, stress that the successes of socialism in the USSR gave rise to this outstanding feat, and that it reflects the very great gains of the Soviet system in all fields of the economy and culture, science and technology, public education and the Communist upbringing of the Soviet people.

2. Hold the editorial boards of national and local newspapers and magazines, the State Committee for Radio and Television Broadcasting under the USSR Council of Ministers, the radio and television organizations of the union republics responsible for more broadly popularizing the historic flight of a Soviet man into space among the masses.

Entrust the publication of academic journals, popular books and brochures, posters, albums, and envelopes devoted to the achievements of the USSR in space research and the first space flight of a Soviet man on the Vostok satellite-ship to the publishing houses of the USSR Academy of Sciences, the State Political Literature Publishers, the Fine Arts Publishers, and the Pravda, Izvestiya, Ministry of Defense, and Znaniye

Publishing Houses. Suggest that the leaders of the publishing houses involve skilled and competent authors for the preparation of books and brochures about the mastery of space.

Charge the USSR Academy of Sciences with issuing a special memorial edition devoted to the world's first space flight of a Soviet man in the Vostok satellite-ship.

Charge the USSR Union of Journalists with preparing and publishing a book devoted to the world's first space flight of a Soviet man around the Earth in the Vostok satellite-ship.

3. Charge the Presidium of the Board of the All-Union Society for the Dissemination of Political and Scientific Knowledge with organizing lectures everywhere about the outstanding achievements of Soviet science and technology in space research, the flight of the Soviet space ship Vostok, and the significance of space flights for the study of the Universe.

4. Suggest that the management of the All-Union Exhibit of the Achievements of the National Economy organize a special pavilion devoted to the mastery of space in coordination with the USSR Ministry of Defense and the USSR Academy of Sciences.

5. Hold the USSR Ministry of Foreign Trade, the USSR Ministry of Communications, the State Committee of the USSR Council of Ministers for Cultural Ties with Foreign Countries with organizing the publication and distribution in foreign countries through trade and other channels of photographic portraits, photo albums and booklets, postage stamps, phonograph records, souvenirs, and badges devoted to the first space flight.

Prepare special display stands about the Soviet Union's mastery of space for a demonstration at international exhibitions.

Charge [Comrades] Vetoshkin, Keldysh, Vershinin, Serbin, Polikarpov, and Snastin with considering and approving all materials designated for export which are connected with the flight of a Soviet man into space and the mastery of space.

6. In commemoration of the world's first triumphal flight of a Soviet man into space set up a monument in Moscow and an obelisk at the site of the landing of Soviet pilot cosmonaut, Hero of the Soviet Union, Yu. A. Gagarin.

Charge the USSR Ministry of Culture, the State Committee of the USSR Council of Ministers for Construction Matters, the Board of the Union of Artists, the Academy of Architecture and Construction, and the Academy of Arts with submitting proposals within a month concerning the design and construction of a monument and obelisk in honor of the outstanding feat of Soviet science and technology in the mastery of space and the heroic flight of a Soviet man into space.

7. Charge the Presidium of the USSR Academy of Sciences with:

a) holding a meeting of the USSR Academy of Sciences in Moscow with the participation of the scientific community of the capital devoted to the flight of a man into space;

b) preparing a series of scientific reports by Soviet scientists about the accomplishment of the world's first space flight and the leading role of the Soviet Union in the mastery of space for publications in foreign scientific institutions,

societies, and conferences.

8. Suggest that the Soviet representative in the Presidium of the International Astronautical Federation, President of the Federation Academician L. I. Sedov, make a proposal to hold a special session of the Federation devoted to the Soviet Union's accomplishment of the first manned space flight.

9. In connection with the proposals coming from abroad about a foreign trip by [Comrade] Yu. A. Gagarin charge the USSR Ministry of Defense, the Committee for State Security under the USSR Council of Ministers, and the USSR Ministry of Foreign Affairs with considering this question and submitting appropriate proposals to the CPSU CC.

CC SECRETARY

Archival source: APRF, f. 3, op. 47, d. 286, ll. 76-80. Typescript. Original.